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Commissie voor Landsverdediging Commission de la Défense nationale 
 

van 

 

WOENSDAG 27 NOVEMBER 2024 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 27 NOVEMBRE 2024 

 
Matin 

 
______ 

 
 
 
De behandeling van de vragen vangt aan om 
11.12 uur. De vergadering wordt voorgezeten door 
de heer Peter Buysrogge. 
 
De cursieve tekst is een samenvatting van de tekst 
die de vraagsteller vooraf heeft ingediend. 
 

La discussion des questions est ouverte à 11 h 12 
par M. Peter Buysrogge, président.  
 
 
Le texte en italiques est un résumé de la question 
préalablement déposée.  
 

01 Actualiteitsdebat over het 

decompressieverblijf en toegevoegde vragen van 
- Axel Weydts aan Ludivine Dedonder (Defensie) 
over "Het incident tijdens het eerste 
decompressieverblijf voor Belgische militairen in 
Duitsland" (56000841C) 
- Kjell Vander Elst aan Annelies Verlinden 
(Binnenlandse Zaken en Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing) 
over "Het decompressieverblijf voor Belgische 
militairen" (56000862C) 
- Kristien Verbelen aan Ludivine Dedonder 
(Defensie) over "Het decompressieverblijf voor de 
Belgische militairen" (56000911C) 
- Kemal Bilmez aan Ludivine Dedonder (Defensie) 
over "Het decompressieverblijf voor de Belgische 
militairen" (56001134C) 
- Staf Aerts aan Ludivine Dedonder (Defensie) 
over "Een betere begeleiding tijdens het 
decompressieverblijf van Belgische militairen" 
(56001157C) 
- Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder 
(Defensie) over "De psychosociale begeleiding 
van militairen" (56001164C) 
 

01 Débat d’actualité sur le séjour de 

décompression et questions jointes de 
- Axel Weydts à Ludivine Dedonder (Défense) sur 
"L'incident survenu lors du premier séjour de 
décompression pour militaires belges en 
Allemagne" (56000841C) 
- Kjell Vander Elst à Annelies Verlinden (Intérieur, 
Réformes instit. et Renouveau démocratique) sur 
"Le séjour de décompression pour les militaires 
belges" (56000862C) 
- Kristien Verbelen à Ludivine Dedonder (Défense) 
sur "Le séjour de décompression pour les 
militaires belges" (56000911C) 
- Kemal Bilmez à Ludivine Dedonder (Défense) sur 
"La période de décompression des militaires 
belges" (56001134C) 
- Staf Aerts à Ludivine Dedonder (Défense) sur 
"Un meilleur accompagnement durant le séjour 
de décompression des militaires belges" 
(56001157C) 
- Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder 
(Défense) sur "Le suivi psychosocial des 
militaires" (56001164C) 
 

01.01  Axel Weydts (Vooruit): Tijdens het eerste 

verplichte decompressieverblijf voor Belgische 
militairen in een Duits hotel – na de deelname aan 
de NAVO-missie Enhanced Forward Presence in 
Roemenië – ontstond een conflict tussen enkele 
militairen. Het kwam tot een vechtpartij.  
 
Wat zijn de feiten? Welke specifieke maatregelen 
neemt u om dit te voorkomen? Aan welke sancties 
kunnen de betrokken militairen zich verwachten? 
Komt er een evaluatie van de 

01.01  Axel Weydts (Vooruit): Un conflit a éclaté 

entre plusieurs soldats durant le premier séjour de 
décompression obligatoire de militaires belges dans 
un hôtel allemand, après leur participation à la 
mission de présence avancée renforcée de l'OTAN 
en Roumanie. Ce conflit a dégénéré en bagarre.  
 
Quels sont les faits? Quelles mesures spécifiques 
prendrez-vous afin d'éviter de telles situations? À 
quelles sanctions les militaires concernés peuvent-
ils s'attendre? La procédure de décompression sera-
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decompressieprocedure? 
 

t-elle évaluée? 
 

01.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Het 

adaptatiesas of decompressieverblijf werd voor het 
eerst in oktober toegepast. Het kwam er na een 
voorstel van resolutie ingediend door Jasper Pillen 
en is gericht op mogelijke psychosociale problemen 
bij militairen na een lange buitenlandse missie.  
 
 
Hoe wordt het eerste compressieverblijf 
geëvalueerd? Wat zijn de criteria voor een verplicht 
decompressieverblijf? Hoe wordt dit voorbereid? 
 

01.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Le sas 

d'adaptation ou séjour de décompression a été mis 
en place pour la première fois en octobre. Il fait suite 
à une proposition de résolution déposée par Jasper 
Pillen et il est centré sur les problèmes 
psychosociaux que peuvent éprouver les militaires 
après une longue mission à l'étranger.  
 
Comment le premier séjour de décompression est-il 
évalué? Quels sont les critères auxquels doit 
répondre une période de décompression 
obligatoire? Quelle est sa préparation? 
 

01.03  Kristien Verbelen (VB): Een adaptatiesas 

moet de overgang naar het dagelijkse leven 
versoepelen.  
 
Wat houdt het precies in? Bereikt het zijn doel? Staat 
er een evaluatie gepland? Komen er nog bijkomende 
initiatieven voor militairen die met problemen 
kampen na een missie? 
 

01.03  Kristien Verbelen (VB): Un sas d'adaptation 

doit faciliter la transition vers la vie de tous les jours.  
 
 
En quoi consiste-t-il précisément? Ce sas atteint-il 
son objectif? Une évaluation est-elle prévue? Des 
initiatives complémentaires seront-elles prises pour 
les militaires confrontés à des problèmes au retour 
d'une mission? 
 

01.04  Kemal Bilmez (PVDA-PTB): Zowel 

onderzoek als buitenlandse voorbeelden tonen aan 
dat een decompressieverblijf noodzakelijk is om het 
psychosociale en mentale welzijn van onze militairen 
te ondersteunen. Wordt dit bij Defensie goed en 
correct uitgevoerd? 
 

01.04  Kemal Bilmez (PVDA-PTB): Tant les études 

réalisées que les exemples venant de l'étranger 
montrent qu'une période de décompression est 
nécessaire pour soutenir le bien-être psychosocial et 
mental de nos militaires. Ce soutien est-il apporté 
adéquatement et correctement à la Défense?  
 

01.05  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Veel vragen die 

hier werden gesteld, stelde ik al in het begin van 
november. Ik ben blij dat vijf andere Kamerleden nu 
mee op de kar springen, maar het is uiteraard 
jammer dat dit na een incident moet gebeuren. De 
decompressiestage is een belangrijk instrument voor 
het mentale welzijn van onze militairen. Als er iets 
misloopt, is dat niet goed voor de militairen, maar 
ook niet voor het imago van Defensie. Welke lessen 
trekt u hieruit? 
 

01.05  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Bon nombre des 

questions qui ont été posées ce jour, l'ont déjà été 
par moi-même début novembre. Je me réjouis que 
cinq autres députés se joignent à moi aujourd'hui, 
mais il est évidemment regrettable qu'il ait fallu un 
incident pour ce faire. La période de décompression 
est un outil important pour le bien-être mental de nos 
soldats. Tout incident nuit aux militaires, mais aussi 
à l'image de la Défense. Quels enseignements tirez-
vous de cette affaire? 
 

01.06  Christophe Lacroix (PS): Het welzijn van de 

militairen vóór, tijdens en na hun missies is een van 
onze prioriteiten. In 2019 heeft de Kamer een 
resolutie van mijn collega Crusnière aangenomen, 
waarin er de invoering van een psychosociale 
opvolging gevraagd wordt. In de bijzondere 
commissie voor de Opvolging van de militaire 
missies hebt u toegelicht welke maatregelen er ten 
uitvoer gelegd werden, met name de 
decompressieperiode bij de terugkeer uit operaties. 
 
Welke balans maakt u op van de geboden 
begeleiding? Welke expertise heeft de staf 
opgebouwd? Welke verbeteringen kunnen er 
aangebracht worden in overleg met de sociale 

01.06  Christophe Lacroix (PS): Le bien-être des 

militaires avant, pendant et après leurs missions est 
une de nos priorités. En 2019, la Chambre adoptait 
une résolution de mon collègue Crusnière 
demandant la mise en place d'un suivi psychosocial. 
En commission spéciale de Suivi des missions 
militaires, vous avez exposé les mesures mises en 
œuvre, notamment le sas de décompression au 
retour des opérations. 
 
 
Quel bilan tirez-vous de l'accompagnement mis en 
place? Quelle expertise a été développée par l'état-
major? Quelles améliorations peuvent être 
apportées en concertation avec les partenaires 
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partners? 
 

sociaux? 
 

01.07  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): De 

decompressieperiode die u ingevoerd hebt, is nodig 
om de militairen in staat te stellen naar huis terug te 
keren nadat ze het tijdens hun missie soms zwaar te 
verduren gehad hebben. Het is jammer dat er zich 
dergelijke incidenten voorgedaan hebben toen dit 
systeem voor het eerst in de praktijk gebracht werd. 
We willen dat systeem niet ter discussie stellen maar 
het moet geëvalueerd worden en, indien nodig, 
moeten er maatregelen genomen worden om de 
orde te handhaven. 
 

01.07  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Le sas 

de décompression que vous avez instauré est 
nécessaire pour permettre aux militaires de rejoindre 
leur foyer après avoir vécu des moments difficiles en 
mission. Il est malheureux que de tels incidents aient 
eu lieu lors d'une première de ce dispositif. Sans le 
remettre en cause, il faut évaluer celui-ci et, le cas 
échéant, prendre des mesures pour faire respecter 
l'ordre. 
 

01.08 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het welzijn van de militairen is een van mijn grootste 
prioriteiten. Hun mentale welbevinden kan onder 
druk komen door een operationele opdracht. 
Daarom kan er, op basis van verschillende criteria 
zoals duurtijd, incidenten en het operationele risico, 
een adaptatiesas georganiseerd worden. Het 
programma tijdens het verblijf wordt ondersteund 
door een multidisciplinair team van 27 experten. 
 
 
Het eerste verblijf duurde drie dagen, waarvan de 
eerste en de laatste dag gericht waren op de 
verplaatsing naar en van het hotel. Het eigenlijke 
ondersteuningsprogramma op de tweede dag 
bestond uit groepsgesprekken, mentale trainingen, 
sport en ontspanning. Er konden ook individuele 
gesprekken plaatsvinden. Het Directoraat-Generaal 
Health & Well-Being (DG H&WB) ontwikkelde 
verschillende projecten. 
 

01.08  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Le bien-être de nos militaires constitue 
l'une de mes priorités absolues. Leur bien-être 
mental peut être mis sous pression par une mission 
opérationnelle. C'est pourquoi un sas d'adaptation 
peut être organisé sur la base de différents critères 
tels que la durée, les incidents et le risque 
opérationnel. Le programme suivi pendant la durée 
du séjour bénéficie de l'appui d'une équipe 
multidisciplinaire de 27 experts. 
 
Le premier séjour a duré trois jours, dont le premier 
et le dernier ont été consacrés au déplacement vers 
l'hôtel et depuis celui-ci. Le programme de soutien 
proprement dit, le deuxième jour, a consisté en des 
discussions de groupe, des exercices 
psychologiques, du sport et de la détente. Des 
entretiens individuels ont également été proposés. 
La Direction générale Health & Well-being (DG 
H&WB) a développé différents projets. 
 

Het adaptatiesas wordt al van bij de planning van de 
operatie voorbereid. Sommige actoren van het 
psychosociale, morele en religieuze platform zijn al 
aanwezig tijdens de zogenaamde pre-deployment 
training. Tijdens de operatie wordt het programma 
van het adaptatiesas verfijnd op basis van hun 
bevindingen. Er wordt ook actief samengewerkt met 
Nederland en Frankrijk, die op dit vlak al veel 
ervaring hebben.  
 
Op basis van de eerste informele feedback zijn de 
meningen verdeeld. Een definitieve evaluatie zal 
gebeuren op basis van een enquête die wordt 
afgenomen bij de deelnemers net voor het 
adaptatiesas, vlak erna en een tot twee maanden 
later. Op basis daarvan komt er een definitieve 
evaluatie. 
 

Le sas d'adaptation se prépare dès la planification 
de l'opération. Certains acteurs de la plateforme 
psychosociale, morale et religieuse sont déjà 
présents durant ce qu'on appelle la formation 
préalable au déploiement. Leurs constatations 
permettent d'ajuster le programme du sas pendant 
l'opération. Une coopération active est menée avec 
les Pays-Bas et la France, qui bénéficient déjà d'une 
grande expérience dans ce domaine.  
 
Si on se fonde sur les premiers retours d'information 
officieux, les avis sont partagés. Il sera procédé à 
une évaluation définitive sur la base d'une enquête 
qui sera réalisée auprès des participants juste avant 
le sas d'adaptation, juste après celui-ci et un à deux 
mois plus tard. C'est sur cette base qu'aura lieu 
l'évaluation finale. 
 

Het onderzoek naar het onaangepast gedrag is in 
handen van de Algemene Directie Juridische Steun 
(DG JUR) en de Dienst van de gerechtelijke politie 
in militair milieu (DJMM). Enkele militairen zouden 
sterkedrank hebben laten leveren, wat strikt 

L'enquête concernant le comportement inapproprié 
en question est entre les mains de la Direction 
générale Appui juridique (DG JUR) et du Service de 
police judiciaire en milieu militaire (DJMM). Plusieurs 
militaires se seraient fait livrer des spiritueux, ce qui 
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verboden was. Een militair heeft zichzelf verwond 
tijdens een discussie en het hotel leed schade. Op 
basis van de resultaten van het onderzoek kan er via 
de korpstucht een straf opgelegd of een statutaire 
maatregel voorgesteld worden. De zeer beperkte 
schade werd onmiddellijk vergoed door Defensie. 
 

est strictement interdit. Un soldat s'est blessé au 
cours d'une discussion et l'hôtel a été endommagé. 
Sur la base des résultats de l'enquête, une sanction 
pourra être infligée par le biais de la discipline de 
corps ou une mesure statutaire pourra être 
proposée. La Défense a immédiatement indemnisé 
l'hôtel pour les dégâts très limités qui ont été causés. 
 

(Frans) Op basis van de ervaring met dit adaptiesas 
ontwikkelt de Algemene Directie Health & Well-being 
een nieuwe expertise, waarbij er meer aandacht 
gaat naar de mentale gezondheid van het personeel. 
Door de terugkeer naar België na een langere 
afwezigheid te optimaliseren dragen we ertoe bij dat 
de militairen weer paraat en inzetbaar zijn. De 
expertise betreft zowel preventieve aspecten, 
waarbij er een beroep gedaan wordt op 
preventieadviseurs, vertrouwenspersonen of 
psychologen, als curatieve aspecten, in 
samenwerking met het centrum voor geestelijke 
gezondheid van de Medische Component. 
Aangezien dit het welzijn op het werk betreft, zullen 
de sociale partners op de hoogte gebracht worden 
van de evaluatie van het adaptatiesas en van de 
verbeteringen die eraan aangebracht zullen worden.  
 

(En français) Par ce sas d'adaptation, la Direction 
générale Santé et Bien-être développe une nouvelle 
expertise, avec une attention accrue pour la santé 
mentale du personnel. En optimalisant le retour en 
Belgique après une absence prolongée, nous 
contribuons à la mise en condition et à 
l'opérationnalité. L'expertise concerne le niveau 
préventif, avec les conseillers en prévention, 
personnes de confiance ou psychologues, ainsi que 
le niveau curatif, avec le centre de santé mentale de 
la Composante Médicale. S'agissant du bien-être au 
travail, les partenaires sociaux seront informés de 
l'évaluation et des améliorations du dispositif. 
 

01.09  Axel Weydts (Vooruit): Ik stel het 

adaptatiesas niet in vraag, al heb ik er vragen bij 
door mijn eigen ervaring met buitenlandse operaties 
in NAVO-verband. Het laatste waar ik aan dacht is 
om na mijn terugkeer nog even op hotel te gaan met 
mijn collega's met wie ik vier maanden alles had 
gedeeld. Daarom dring ik erop aan om de militairen 
zelf te betrekken bij de evaluatie van het systeem. 
De minister doet dat en dat is goed. Het initiatief is in 
elk geval te waardevol om het naar aanleiding van 
een klein incident af te voeren.  
 

01.09  Axel Weydts (Vooruit): Je ne remets pas en 

question le sas d'adaptation mais, fort de ma propre 
expérience des opérations à l'étranger effectuées 
dans le cadre de l'OTAN, je m'interroge. Loin de moi 
l'idée, après une telle opération, d'effectuer encore 
un séjour à l'hôtel en compagnie des collègues avec 
qui j'avais tout partagé durant quatre mois. C'est 
pourquoi j'insiste pour que les militaires eux-mêmes 
soient associés à l'évaluation du système, ce que la 
ministre fait et cela est positif. L'initiative est en tout 
cas trop précieuse pour la balayer à la suite d'un 
incident mineur.  
 

01.10  Kjell Vander Elst (Open Vld): De vragen over 

het decompressieverblijf rezen al voor het incident. 
We mogen het kind niet met het badwater 
weggooien op basis van een incident. Ontlading is 
logisch, maar het moet binnen de perken blijven. Het 
belangrijkste is dat de evaluatie wordt gemaakt met 
de militairen.  
 

01.10  Kjell Vander Elst (Open Vld): Les questions 

sur le séjour de décompression se posaient déjà 
avant l'incident. Il ne faut pas jeter le bébé avec l'eau 
du bain sur la base d'un seul fait. Il est logique de 
décompresser, mais sans dépasser les bornes. Le 
plus important est que l'évaluation soit réalisée avec 
les militaires. 
 

01.11  Kristien Verbelen (VB): Evalueren moet 

breed gebeuren en niet op basis van een incident. Ik 
ben benieuwd wat de enquêtes zullen opleveren.  
 

01.11  Kristien Verbelen (VB): L'évaluation ne peut 

être fondée sur un seul incident, elle doit être large. 
Je suis curieuse de connaître les conclusions des 
enquêtes. 
 

01.12  Kemal Bilmez (PVDA-PTB): In een oorlog 

gaat het om mensenlevens. Soldaten zijn mee het 
slachtoffer van wat een kleine elite, die nooit te zien 
is aan het front, beslist. Het zijn de soldaten die de 
trauma's oplopen en ze mee naar huis brengen. Een 
decompressieveblijf is een goed instrument, maar 

01.12  Kemal Bilmez (PVDA-PTB): En situation de 

guerre, des vies humaines sont en jeu. Les soldats 
sont également les victimes des décisions prises par 
une petite élite que l'on ne voit jamais sur le front. Ce 
sont eux qui subissent les traumatismes et qui en 
gardent quelque chose quand ils sont rentrés à la 



CRABV 56 COM 044 27/11/2024  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

5 

geen oorlog is nog veel beter.  
 

maison. Un séjour de décompression est un 
instrument utile, mais il est encore beaucoup plus 
efficace d'éviter les guerres. 
 

01.13  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Iedereen staat 

achter het decompressieverblijf als hulpmiddel voor 
mentaal welzijn. Militairen willen na een missie dan 
weer zo snel mogelijk naar huis en dat is begrijpelijk.  
 

01.13  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Tout le monde est 

favorable au séjour de décompression comme 
mesure de soutien au bien-être mental. Après une 
mission, les militaires souhaitent rentrer chez eux le 
plus rapidement possible, ce qui est 
compréhensible. 
 

We moeten een evenwicht zoeken tussen die twee, 
met aandacht voor de feedback van de militairen, 
maar ook voor bewezen psychische problemen die 
na missies kunnen opduiken.  
 
 
Door de decompressieperiode bleef het 
multidisciplinair team voor geestelijke 
gezondheidszorg een hele tijd dicht omdat alle 
specialisten in het buitenland waren. Militairen die 
hier zijn, kunnen er dan niet terecht. We moeten dus 
ook evalueren of de staf uitgebreid moet worden.  
 

Nous devons trouver un équilibre entre ces deux 
aspects et prendre en considération à la fois le 
feedback des militaires et les problèmes psychiques 
qui auront pu être mis en évidence à l'issue de ces 
missions. 
 
En raison de l'organisation de cette période de 
décompression et de la présence de l'ensemble des 
spécialistes à l'étranger, le bureau de l'équipe 
multidisciplinaire de soins de santé mentale est resté 
fermé pendant longtemps. Les militaires restés en 
Belgique n'ont pas eu accès à ces services durant 
tout ce temps. Nous devons donc également évaluer 
la question de savoir si l'équipe doit être agrandie. 
 

01.14  Christophe Lacroix (PS): Deze militairen 

hebben hachelijke momenten beleefd. Gelet op de 
geopolitieke ontwikkelingen zal het alleen maar 
erger worden. De decompressieperiode is één 
element maar we moeten ook de gevolgen op 
middellange en lange termijn aanpakken, want 
psychologische wonden kunnen na verloop van tijd 
opnieuw de kop opsteken. Daarbij zijn de 
inspanningen om de Medische Component te 
versterken, ondanks het tekort aan medisch 
personeel, essentieel. Het welzijn van de militairen 
moet een prioriteit blijven. 
 

01.14  Christophe Lacroix (PS): Ces militaires ont 

vécu des situations difficiles. Au vu de l'évolution 
géopolitique, cela ne fera qu'empirer. Le sas de 
décompression est une étape, mais il faut gérer le 
moyen et long termes, car des blessures 
psychologiques peuvent réapparaître. Les efforts 
pour renforcer la Composante Médicale, malgré les 
pénuries de soignants, sont essentiels. Le bien-être 
des militaires doit rester une priorité.  
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56000743C van de 
heer Francken wordt uitgesteld. 
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La question n° 56000743C de 
M. Francken est reportée. 
 

02 Vraag van Alain Yzermans aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De oprichting van het 
Space Security Centre" (56000790C) 
 

02 Question de Alain Yzermans à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La création du Space 
Security Centre" (56000790C) 
 

02.01  Alain Yzermans (Vooruit): Een veilige 

samenleving kan gerealiseerd worden door een 
sterke overheid en sterke allianties voor de 
collectieve verdediging van het Belgische en 
internationale grondgebied. Welke rol speelt het 
Space Security Centre (SSC) binnen defensie? Wat 
is de relatie met de US Space Force? Hoe kunnen 
de Belgische bedrijven de nationale 
ruimtevaartindustrie versterken? 
 

02.01  Alain Yzermans (Vooruit): Une société sûre 

peut être réalisée grâce à un État fort et à des 
alliances fortes pour la défense collective du 
territoire belge et international. Quel rôle le Space 
Security Centre (SSC) joue-t-il au sein de la 
Défense? Quelle est sa relation avec l’US Space 
Force? Comment les entreprises belges peuvent-
elles renforcer l’industrie spatiale nationale? 
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Zijn er daarnaast voldoende kaders om de 
internationale veiligheid binnen de NAVO en de 
Europese defensie te waarborgen? Zijn er 
wetgevende kaders voor de risico's bij het snijpunt 
tussen commercie en de overheid, zoals 
bijvoorbeeld Starlink dat steeds meer een politiek 
bedrijf wordt? Hoe kunnen we garanderen dat de 
ruimte het voorwerp van dialoog blijft en dat er wordt 
samengewerkt om conflicten te vermijden?  
 

Existe-t-il par ailleurs des cadres suffisants pour 
assurer la sécurité internationale au sein de l’OTAN 
et de la défense européenne? Existe-t-il des cadres 
législatifs pour contenir les risques de convergence 
entre les affaires et les pouvoirs publics, comme par 
exemple Starlink, qui devient de plus en plus une 
entreprise politisée? Comment pouvons-nous 
garantir que l’espace reste l’objet de dialogue et 
qu’une coopération soit mise en place pour éviter les 
conflits? 
 

02.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het SSC draagt bij aan ruimtevaartdoelen als een 
veilige toegang tot ruimtedata- en diensten, de 
bescherming van de eigen ruimte-infrastructuur en 
het in kaart brengen van risico's. De initiële 
operationele capaciteit met focus op Space 
Situational Awareness en het bewaken van 
navigatiesystemen staat gepland voor 2026, de 
volwaardige operationele capaciteit voor 2029. Een 
specifiek projectteam staat onder het toezicht van 
Allied Command Operations Transformation, die op 
zijn beurt de vooruitgang aan de chef van Defensie 
rapporteert. 
 
 
Het SSC onderhoudt nauwe banden met partners 
zoals de VS, Frankrijk, Nederland, Luxemburg, de 
EU en de NAVO. Met de VS heeft Defensie een 
overeenkomst voor de uitwisseling van informatie. 
Daarnaast heeft Defensie personeel op post in het 
NATO Space Operations Centre in Ramstein en het 
NATO Space Centre of Excellence in Toulouse.  
 
 
 
Het centrum maakt deel uit van de Air & Space 
Component. 
 

02.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Le SSC contribue à atteindre des 
objectifs spatiaux tels que la fourniture d'un accès 
sécurisé aux données et aux services spatiaux, la 
protection de nos propres infrastructures spatiales et 
l'identification des risques. La capacité 
opérationnelle initiale axée sur le Space Situational 
Awareness et la surveillance des systèmes de 
navigation est prévue pour 2026, la pleine capacité 
étant quant à elle prévue pour 2029. Une équipe de 
projet spécifique a été placée sous la surveillance du 
Commandement allié Opérations Transformation 
qui, à son tour, rend compte des avancées au chef 
d'état-major de la Défense. 
 
Le SCC entretient des contacts étroits avec les 
partenaires tels que les États-Unis, la France, les 
Pays-Bas, le Luxembourg, l'Union européenne et 
l'OTAN. La Défense a conclu un accord d'échange 
d'informations avec les États-Unis et dispose par 
ailleurs de personnel en poste au Centre 
d'opérations spatiales de l'OTAN à Ramstein ainsi 
qu'au Centre d'excellence spatial de l'OTAN à 
Toulouse. 
 
Le centre fait partie de la Composante Air & Space. 
 

Het STAR-plan stelt twee concrete projecten voorop 
inzake Space Situational Awareness: de installatie 
van een telescoop op Antarctica in 2027 of 2028 en 
de ontwikkeling van sensoren aan boord van 
satellieten waarbij Belgische bedrijven betrokken 
zijn. 
 
De verstoring van wetenschappelijk onderzoek door 
commerciële satellieten valt niet onder de 
bevoegdheden van het SSC. De Starlinkconstellatie 
biedt nagenoeg wereldwijde connectiviteit, maar uit 
veiligheidsoverwegingen kunnen commerciële 
middelen nooit militaire satellietsystemen 
vervangen. Een hybride oplossing wordt overwogen 
voor de ontwikkeling van minder gevoelige 
satellietcommunicatie tegen 2030. Er is een 
internationale trend om het juridisch kader voor de 
ruimte te versterken. Defensie werkt daaraan mee. 
 

Le plan STAR prévoit deux projets concrets en 
matière de Space Situational Awareness: 
l'installation d'un télescope dans l'Antarctique en 
2027 ou en 2028 et le développement de capteurs à 
bord des satellites, projets auxquels sont associées 
des entreprises belges. 
 
La perturbation de la recherche scientifique par des 
satellites commerciaux ne relève pas des 
compétences du SSC. La constellation Starlink offre 
une connectivité quasiment mondiale, mais pour des 
raisons de sécurité, les moyens commerciaux ne 
pourront jamais remplacer les systèmes satellitaires 
militaires. Une solution hybride est envisagée pour le 
développement de communications moins sensibles 
par satellite d'ici à 2030. La tendance internationale 
est au renforcement du cadre juridique relatif à 
l'espace. La Défense y contribue. 
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02.03  Alain Yzermans (Vooruit): Het snijpunt 

tussen commercie en grote allianties vraagt een 
zorgvuldige en permanente afweging van risico's, 
zeker als het gaat over commerciële bedrijven in 
strategische sectoren zoals ruimtevaart en defensie. 
Er moeten belangrijke kaders met internationale 
normen en regels worden uitgevaardigd. Er moet 
een strikte scheiding zijn tussen algemene veiligheid 
en strikte defensieprocedures. 
 

02.03  Alain Yzermans (Vooruit): Lorsqu'on se situe 

à la jonction entre les aspects commerciaux et les 
grandes alliances, il convient de réaliser une analyse 
soigneuse et permanente des risques, en particulier 
lorsqu'il s'agit d'entreprises commerciales actives 
dans des secteurs stratégiques tels que le spatial et 
la défense. Il est important d'établir des cadres ainsi 
que des normes et des règles internationales. Il 
convient d'opérer une nette distinction entre la 
sécurité générale et des procédures en matière de 
défense qui sont strictes. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De stand van zaken 
met betrekking tot Reboot4You" (56000793C) 
 

03 Question de Annick Ponthier à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L'état des lieux en ce qui 
concerne Reboot4You" (56000793C) 
 

03.01  Annick Ponthier (VB): In het kader van de 

dienst Collectief Nut werd het project Reboot4You 
opgezet. Defensie biedt daarmee jongeren die niet 
werken en die ook geen opleiding of training volgen, 
de kans om bepaalde vaardigheden en een 
werkmentaliteit aan te leren. Agoria heeft echter 
gemeld dat die jongeren ook worden gezocht voor 
knelpuntberoepen. 
 
 
Hoe verloopt de samenwerking met Agoria en de 
bedrijfswereld? Zullen de deelnemende jongeren 
vooral instromen bij Defensie of in de private sector? 
Kan Defensie concurreren met de bedrijfswereld bij 
het aantrekken van die jongeren? Welk effect zal 
Reboot4You hebben op de rekruteringscijfers? 
 

03.01  Annick Ponthier (VB): Le projet Reboot4You 

a été lancé dans le cadre du service d'utilité 
collective. Il permet à la Défense d'offrir à des jeunes 
qui ne travaillent pas et qui ne poursuivent pas non 
plus d'études ou de formation la possibilité d'acquérir 
certaines compétences et une disposition au travail. 
Agoria a toutefois indiqué que ces jeunes sont 
également recherchés pour pallier le manque de 
personnel dans les métiers en pénurie. 
 
Comment se déroule la coopération avec Agoria et 
avec les entreprises? Les jeunes participants 
rejoignent-ils surtout la Défense ou le secteur privé? 
La Défense est-elle en mesure d'attirer ces jeunes et 
de rivaliser avec le monde des entreprises? Quelle 
incidence Reboot4You aura-t-il sur les chiffres de 
recrutement? 
 

03.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De vrijwillige dienst Collectief Nut heeft als doel 
onervaren en laaggeschoolde werkzoekenden de 
kans te bieden op integratie of re-integratie op de 
arbeidsmarkt, het individueel en collectief potentieel 
en de solidariteit binnen Defensie te ontwikkelen en 
beroepen te stimuleren die kunnen bijdragen aan de 
wervingsreserve van Defensie. De samenwerking 
met partners zoals Agoria verloopt op een 
constructieve manier.  
 

03.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Le service volontaire d'utilité collective 
vise à offrir à des demandeurs d'emploi 
inexpérimentés et peu qualifiés la chance d'intégrer 
ou de réintégrer le marché de l'emploi. Il a également 
pour but de développer le potentiel individuel et 
collectif ainsi que la solidarité au sein de la Défense, 
et s'attache à promouvoir les métiers qui peuvent 
servir à la réserve de recrutement de la Défense. La 
coopération avec des partenaires tels qu'Agoria est 
constructive.   
 

Jongeren kansen bieden is het hoofddoel, de return 
on investment is van secundair belang. De jongeren 
die deelnamen aan de eerste sessie van het project 
hebben op 4 oktober Defensie verlaten. Bijna 70 % 
van de deelnemers heeft een job gevonden of heeft 
uitzicht op een job, waarvan meer dan 30 % bij 
Defensie. 
 

Offrir des opportunités aux jeunes est l’objectif 
principal, le retour sur investissement est 
secondaire. Les jeunes ayant participé à la première 
session du projet ont quitté la Défense le 4 octobre. 
Près de 70 % des participants ont trouvé un emploi 
ou ont des perspectives d'emploi, dont plus de 30 % 
à la Défense. 
 

03.03  Annick Ponthier (VB): Het gaat vaak over 

moeilijk integreerbare jongeren. Daarom juich ik elk 

03.03  Annick Ponthier (VB): Il s'agit souvent de 

jeunes difficiles à intégrer. C'est pourquoi je salue 
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succesverhaal toe. 
 

chacune de ces réussites. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De 400 miljard euro 
EU-investeringen in een Europese defensie" 
(56000941C) 
 

04 Question de Annick Ponthier à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Les 400 milliards 
d'euros d'investissements de l'UE dans une 
défense européenne" (56000941C) 
 

04.01  Annick Ponthier (VB): De Europese 

veiligheid heeft sinds de Tweede Wereldoorlog nooit 
zo onder druk gestaan als vandaag. De verkiezing 
van Trump sluit de Amerikaanse paraplu waaronder 
we al zo lang schuilen. De EU heeft aangekondigd 
sneller in defensie en veiligheid te willen investeren. 
Men wil 392 miljard euro uit de cohesiefondsen 
omleiden naar de financiering van infrastructuur voor 
militaire mobiliteit, drones en munitie- en 
wapenproductie. Duitsland maakt aanspraak op 
39 miljard euro van die cohesiefondsen.  
 
 
 
Hoeveel kan België claimen? Wat is ons land met 
dat geld van plan?  
 

04.01  Annick Ponthier (VB): Depuis la Seconde 

Guerre mondiale, la sécurité européenne n’a jamais 
été soumise à une telle pression qu’aujourd’hui. 
Avec l’élection de Donald Trump, se ferme le 
parapluie américain sous lequel nous nous abritons 
depuis si longtemps. L'UE a annoncé vouloir investir 
plus rapidement dans la défense et la sécurité. 
L'objectif est de transférer 392 milliards d’euros des 
fonds de cohésion vers le financement 
d’infrastructures pour la mobilité militaire, les drones 
et la production de munitions et d’armes. 
L'Allemagne revendique 39 milliards d'euros de ces 
fonds de cohésion.  
 
Quel montant la Belgique peut-elle réclamer? 
Comment notre pays affectera-t-il ce montant? 
 

04.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

De Europese Commissie heeft nog niets officieel 
meegedeeld over de herverdeling van de Europese 
structuurfondsen. Er lopen besprekingen, waar 
België aan deelneemt.  
 

04.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Officiellement, la Commission 
européenne n'a encore rien annoncé concernant la 
redistribution des fonds structurels européens. Des 
discussions sont en cours, auxquelles la Belgique 
participe. 
 

De federale en regionale niveaus verdelen de 
Europese structuurfondsen samen. Voorheen 
werden de cohesiefondsen vooral gebruikt voor 
regionale ontwikkeling in achtergestelde gebieden. 
De precieze besteding verschilt per regio. Budgetten 
verschuiven zal dus alleen kunnen in overleg met de 
regio's.  
 

Les niveaux fédéral et régional se partagent les 
fonds structurels européens. Auparavant, les fonds 
de cohésion étaient principalement consacrés au 
développement régional dans des zones 
défavorisées. L'affectation précise diffère par région. 
Un transfert de budgets ne pourra donc avoir lieu 
qu'en concertation avec les régions.  
 

04.03  Annick Ponthier (VB): Ik hoop dat er snel 

een officiële toekenning komt en dat er concrete 
modaliteiten worden vastgelegd. Misschien kunnen 
we een deel van dat budget in het algemeen 
defensiebudget integreren, om op die manier toch 
naar die 2 % te bewegen.  
 

04.03  Annick Ponthier (VB): J'espère qu'une 

attribution officielle interviendra bientôt et que des 
modalités concrètes seront définies. Peut-être 
pouvons-nous intégrer une partie de ce budget dans 
le budget global de la défense afin de nous 
rapprocher malgré tout de l'objectif de 2 %. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Steun voor het 
Libanese leger" (56001014C) 
 

05 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le soutien à l’armée 
libanaise" (56001014C) 
 

05.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Met elk 

toekomstig staakt-het-vuren in Libanon moet 
uitvoering gegeven worden aan VN-resolutie 1701, 
waarin opgeroepen wordt tot de inzet van het 

05.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Tout 

futur accord de cessez-le-feu au Liban devrait mettre 
en œuvre la résolution 1701 de l'ONU impliquant le 
déploiement de l’armée libanaise dans le sud du 
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Libanese leger in het zuiden van het land. Het 
Libanese leger beschikt echter niet over de middelen 
om zich tegenover Hezbollah te doen gelden. 
 
Op 23 september heeft de Raad van de EU 
beslissing 2024/2496 aangenomen om het Libanese 
leger te ondersteunen door de financiering van niet-
dodelijk materieel. 
 
Zal de Belgische Defensie aan de tenuitvoerlegging 
van die beslissing deelnemen? Werd er op Europees 
niveau al nagedacht over mogelijke bijkomende 
steun? Heeft ons land het Libanese leger al 
bilaterale steun geboden? 
 

pays. Or cette dernière n’a pas les moyens de 
s’imposer face au Hezbollah. 
 
 
Le 23 septembre, le Conseil de l’UE a adopté la 
décision 2024/2496 pour soutenir l'armée libanaise, 
en finançant des équipements non létaux. 
 
 
La Défense belge participera-t-elle à la mise en 
œuvre de cette décision? Un soutien supplémentaire 
a-t-il déjà été envisagé au niveau européen? La 
Belgique a-t-elle déjà soutenu les forces armées 
libanaises de façon bilatérale? 
 

05.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): De 

Raad van de EU heeft een tweede steunmaatregel 
van 15 miljoen euro goedgekeurd in het kader van 
de Europese Vredesfaciliteit. Defensie is hier niet 
rechtstreeks bij betrokken. De bijdrage van elk land 
wordt berekend naar rato van het bruto nationaal 
inkomen. Bijkomende steun is een optie, vooral als 
een staakt-het-vuren het mogelijk maakt om 
resolutie 1701 toe te passen.  
 
Tijdens de internationale conferentie voor steun aan 
Libanon op 24 oktober heeft ons land aangekondigd 
dat het 2 miljoen euro zal bijdragen aan het Lebanon 
Crisis Response Plan via het UNDP, en dat het per 
vliegtuig tenten en medische apparatuur ter plaatse 
zal brengen. 
 

05.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Le Conseil de l'UE a adopté une deuxième mesure 
d'assistance de 15 millions d'euros au titre de la 
facilité européenne pour la paix. La Défense n'y est 
pas directement impliquée. Les contributions des 
États sont calculées au prorata du revenu national 
brut. Un soutien supplémentaire pourrait être 
envisagé, surtout si un cessez-le-feu permet une 
application de la résolution 1701.  
 
À la Conférence internationale de soutien au Liban, 
le 24 octobre, la Belgique a annoncé contribuer pour 
2 millions d'euros au Plan de crise au Liban à travers 
le PNUD, et livrer, par avion, de l'équipement 
médical et des tentes. 
 

Hulpvragen van het Libanese leger zullen door 
Defensie onderzocht worden. 
 

Les demandes d'aide des forces armées libanaises 
seront analysées par la Défense.  
 

05.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Er is 

vandaag een staakt-het-vuren ingegaan in Libanon, 
op grond waarvan het Libanese leger efficiënt zal 
moeten worden ingezet in het zuiden. Er zal pas 
weer vrede heersen als de grenzen gecontroleerd 
worden door de soevereine Libanese Staat, die het 
geweldsmonopolie moet hebben. De Europese 
steun aan het Libanese leger moet worden 
opgevoerd. De Israëlische beschietingen op 
Libanese militairen zijn onaanvaardbaar. 
 

05.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Un 

cessez-le-feu au Liban est intervenu aujourd'hui, sur 
base duquel il faudra déployer efficacement l'armée 
libanaise dans le sud. La paix ne reviendra qu'une 
fois les frontières contrôlées par l'État souverain 
libanais, qui doit avoir le monopole de la force. Le 
soutien européen à l'armée libanaise doit se 
renforcer. Les tirs israéliens sur celle-ci sont 
inacceptables. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De toegang tot de 
militaire faciliteiten en infrastructuur van 
Defensie" (56001017C) 
 

06 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L'accès aux installations 
et infrastructures militaires de la Défense" 
(56001017C) 
 

06.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Een 

deel van de nieuwe infrastructuur voor de F-35's op 
de luchtmachtbasis Florennes zal uiterst beperkt 
toegankelijk zijn. Ik kan begrijpen dat er beperkingen 
gelden voor Amerikaanse militaire installaties of 

06.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Une 

partie des nouvelles infrastructures liées aux F-35 de 
la base de Florennes auront un accès très restreint. 
Je peux comprendre des limitations aux installations 
militaires ou aux armes américaines en Belgique, 
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wapens in België, maar niet dat de minister van 
Defensie geen toegang zou kunnen krijgen tot 
Belgische infrastructuur waarin militaire vliegtuigen 
die eigendom zijn van België onderhouden worden. 
De vertegenwoordigers van de Natie en in het 
bijzonder de leden van deze commissie zouden 
eveneens de Belgische militaire installaties moeten 
kunnen bezoeken.  
 
Bevestigt u die beperkte toegang? Zijn er nog 
andere sites waar dergelijke beperkingen toegepast 
worden? Wat zijn de regels inzake de toegang van 
parlementsleden tot installaties en infrastructuur van 
Defensie?  
 

mais pas que la ministre de la Défense ne puisse 
accéder à des infrastructures belges gérant 
l’entretien d’avions militaires appartenant à la 
Belgique. Les représentants de la Nation, 
spécialement les membres de cette commission, 
devraient pouvoir aussi visiter les installations 
militaires belges. 
 
 
Confirmez-vous ces accès restreints? Existe-t-il 
d’autres sites pratiquant ces limitations? Quelles 
sont les règles pour l’accès des parlementaires aux 
installations et infrastructures de la Défense?  
 

06.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): De 

toegang tot de infrastructuur voor de F-35's in 
Florennes en Kleine-Brogel zal mogelijk zijn op 
voorwaarde dat men over een veiligheidsmachtiging 
beschikt, zoals dat ook geldt voor gevoelige 
installaties. Ook parlementsleden moeten daaraan 
beantwoorden. Als minister van Defensie voldoe ik 
aan die vereisten. Voor andere installaties van 
Defensie gelden soortgelijke beperkingen, zoals 
bijvoorbeeld de strategische sites of sites waar 
gevoelige technologie opgesteld staat.  
 

06.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

L'accès aux infrastructures liées aux F-35 à 
Florennes et à Kleine-Brogel sera conditionné à des 
autorisations de sécurité applicables aux 
installations sensibles. Cela s'applique aussi aux 
députés. En tant que ministre de la Défense, je 
remplis ces exigences. D'autres installations de la 
Défense sont soumises à des restrictions similaires, 
comme des sites stratégiques ou abritant des 
technologies sensibles.  
 

06.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Ik dank 

u voor uw geruststellend antwoord. Voor dat 
gevoelige materiaal zijn inderdaad strikte 
veiligheidscontroles vereist, maar de verkozenen 
moeten hun controlefunctie wel kunnen uitoefenen.  
 

06.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Merci 

de me rassurer. Il faut en effet des contrôles de 
sécurité stricts pour ce matériel sensible, mais les 
élus doivent pouvoir effectuer leur contrôle.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het voorbereiden van de 
Belgische bevolking op een groot conflict of een 
ernstige veiligheidscrisis" (56001018C) 
 

07 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La préparation de la population 
belge en cas de conflit ou de crise sécuritaire 
majeure" (56001018C) 
 

07.01  Luc Frank (Les Engagés): Op 18 november 

heeft de Zweedse regering 5 miljoen folders naar 
haar burgers gestuurd om hen aan te moedigen zich 
op een mogelijke oorlog voor te bereiden. Finland 
geeft zijn inwoners op een website vergelijkbare 
instructies om zich op een conflict voor te bereiden. 
Deze twee landen hebben een traditie om hun 
bevolking zo goed mogelijk voor te bereiden, die 
teruggaat tot de Koude Oorlog.  
 
Hoewel België die traditie niet kent, is het niettemin 
een belangrijk doelwit, vooral door de aanwezigheid 
van de NAVO en de communicatie-infrastructuur, 
zoals de haven van Antwerpen.  
 
Vereist de nieuwe globale situatie niet dat de 
weerbaarheid van de bevolking in geval van een 
conflict versterkt moet worden? Moet de 

07.01  Luc Frank (Les Engagés): Le 18 novembre, 

le gouvernement suédois a envoyé 5 millions de 
brochures aux citoyens, les encourageant à se 
préparer à une guerre éventuelle. La Finlande donne 
des consignes de préparation similaires sur un site 
web. Ces deux États ont une tradition de préparation 
optimale de la population, datant de la guerre froide.  
 
 
 
Si la Belgique n'a pas cette tradition, elle constitue 
pourtant une cible privilégiée, notamment par la 
présence de l'OTAN et par ses infrastructures de 
communication, comme le port d'Anvers.  
 
La nouvelle donne mondiale n'exige-t-elle pas de 
renforcer la résilience de la population en cas de 
conflit? Ne faudrait-il pas préparer la société aux 
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samenleving niet voorbereid worden op de risico's 
van nucleaire of conventionele aanvallen, sabotage, 
cyberaanvallen enz.? Zal Defensie hiervoor 
instrumenten ontwikkelen, met name in 
samenwerking met de FOD Binnenlandse Zaken?  
 

risques d'attaque nucléaire ou conventionnelle, de 
sabotages, de cyberattaques ou autres? La Défense 
développera-t-elle des outils à cet égard, notamment 
avec le SPF Intérieur?  
 

07.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Als 

gastland voor de EU- en NAVO-faciliteiten moet 
België in staat zijn om alle overheids- en 
maatschappelijke niveaus te mobiliseren teneinde 
een gecoördineerd antwoord op potentiële 
dreigingen voor te bereiden en te bieden.  
 
Defensie werkt samen met het Nationaal 
Crisiscentrum van de FOD Binnenlandse Zaken om 
een interfederaal weerbaarheidsplan te ontwikkelen. 
Het zal zich toespitsen op de noodzaak om de 
continuïteit van de overheid en de openbare 
diensten te handhaven en de energie- en 
voedselbevoorrading te garanderen.  
 
We zullen ook in staat moeten zijn om uitbraken van 
paniek te beheersen, de slachtoffers op te vangen, 
de communicatiesystemen te beschermen en de 
werking van de transportsystemen, de economische 
sector en de samenleving in haar geheel te 
garanderen. Het crisiscentrum is verantwoordelijk 
voor de noodplanning en het crisismanagement.  
 

07.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

En tant qu'hôte d'installations de l'UE et de l'OTAN, 
la Belgique doit être à même de mobiliser les 
niveaux de pouvoir et la société pour préparer et 
proposer une réponse coordonnée aux menaces 
potentielles.  
 
La Défense s'associe aux travaux du Centre de crise 
national du SPF Intérieur pour développer un plan de 
résilience interfédéral. Il se focalisera sur la 
nécessité de maintenir la continuité des pouvoirs 
publics et des services publics et de garantir les 
approvisionnements énergétiques et en vivres.  
 
 
Il faudra aussi pouvoir gérer des mouvements de 
panique, prendre en charge des victimes, protéger 
les systèmes de communication et assurer le 
fonctionnement des systèmes de transport, du 
secteur économique et de la société dans son 
ensemble. Le Centre de crise est responsable de la 
planification d'urgence et de la gestion de crise.  
 

Defensie staat klaar om op de verzoeken van de 
regering in te gaan en de nodige middelen ter 
beschikking te stellen. 
 

La Défense est prête à répondre aux demandes du 
gouvernement et à mettre ses moyens à disposition. 
 

07.03  Luc Frank (Les Engagés): De parlementaire 

assemblee van de NAVO heeft gewezen op de 
noodzaak om een en ander klaar en duidelijk te 
benoemen. Er moet een communicatiecampagne 
worden opgezet. We mogen de vergissingen van 
1940, toen Frankrijk en het Verenigd Koninkrijk elk 
op een andere golflengte zaten, niet herhalen. De 
volgende regering zal samen met Defensie een 
voorbereidings- en weerbaarheidsplan moeten 
opstellen. Dat zou de nationale cohesie ten goede 
kunnen komen.  
 

07.03  Luc Frank (Les Engagés): L'assemblée 

parlementaire de l'OTAN a mis en lumière la 
nécessité de parler vrai. Une campagne de 
communication est nécessaire. Il ne faut pas répéter 
les erreurs de 1940, où la France et le Royaume-Uni 
ont eu des voix discordantes. Le prochain 
gouvernement devra établir avec la Défense un plan 
de préparation et de résilience. Cela pourrait 
impacter positivement la cohésion nationale. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "De deelname van België aan de 
in het rapport CARD 2024 genoemde 
samenwerkingsprojecten" (56001036C) 
 

08 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "La participation de la Belgique aux 
projets collaboratifs identifiés par le 
rapport CARD 2024" (56001036C) 
 

08.01  Luc Frank (Les Engagés): Op 19 juli werd het 

rapport Coordinated Annual Review on Defence 
(CARD) 2024 goedgekeurd door de ministers van 
Defensie van de lidstaten van het Europees 
Defensieagentschap (EDA). De geaggregeerde 
CARD-analyse is bedoeld voor experts en wordt niet 

08.01  Luc Frank (Les Engagés): Le 19 juillet, le 

rapport Coordinated Annual Review on Defence 
(CARD) 2024 a été approuvé par les ministres de la 
Défense des États membres de l'Agence 
européenne de défense (AED). L'analyse agrégée 
CARD s'adresse aux experts et n’est pas public. Le 
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openbaar gemaakt. Het CARD-rapport, dat bedoeld 
is voor beleidsmakers, bevat politieke 
kernboodschappen, aanbevelingen en opties voor 
het opzetten van samenwerkingsprojecten. Ik 
onderschrijf de boodschap dat de samenwerking en 
de militaire coördinatie in de EU moeten worden 
versterkt. In het recente akkoord waarmee een 
meerderheid in het Europees Parlement ingestemd 
heeft, wordt het accent gelegd op 'Buy European' 
voor defensie. 
 
In de bijlage bij het rapport wordt de aandacht op 
Europese samenwerkingsprojecten gevestigd. In het 
persbericht van het EDA staat dat België 
intentieverklaringen ondertekend heeft voor vier 
projecten: geïntegreerde lucht- en raketverdediging 
(IAMD), elektronische oorlogsvoering (EW), 
kamikazedrones en het Europese gevechtsschip 
(ECV). 
 
Wat is de reikwijdte van deze intentieverklaringen? 
Op basis van welke criteria hebben we beslist dat we 
aan die projecten willen meewerken? Hebt u overleg 
gepleegd met onze industriële en technologische 
basis? Hebt u de Belgische actoren geïdentificeerd 
die eraan zouden kunnen meewerken? Is België van 
plan mee te werken aan andere projecten die in het 
CARD-rapport 2024 vermeld worden? 
 

rapport CARD, destiné aux décideurs politiques, 
contient des messages politiques clés, des 
recommandations et des options pour générer des 
projets collaboratifs. Je soutiens le message qu'il 
faut renforcer la collaboration et la coordination 
militaire dans l'UE. Le récent accord de majorité au 
Parlement européen met l’accent sur le Buy 
European en matière de Défense. 
 
 
 
L’annexe du rapport met en exergue des projets de 
collaboration européenne. Le communiqué de 
presse de l’AED indique que la Belgique a signé des 
lettres d'intention pour quatre projets: la défense 
aérienne et antimissile intégrée (IAMD), la guerre 
électronique (GE), les munitions rôdeuses et le 
navire de combat européen (ECV). 
 
 
Quelle est la portée de ces lettres d’intention? Quels 
critères ont-ils conduit à notre participation? Vous 
êtes-vous coordonnée avec notre base industrielle 
et technologique? Avez-vous identifié les acteurs 
belges qui pourraient y participer? La Belgique 
compte-t-elle participer à d’autres projets identifiés 
par le rapport CARD 2024? 
 

08.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): De 

intentieverklaringen strekken ertoe de 
samenwerking te intensiveren en het EDA in te 
zetten voor het aggregeren van de vraag en het 
harmoniseren van de eisen. De ondertekening van 
die verklaringen betekent niet dat ze bindend zijn, 
maar toont onze interesse en ons streven om ons in 
te zetten in Europees verband. De voorgestelde 
capaciteiten worden als prioritair en dringend 
beschouwd op het Europese niveau. In nationaal 
opzicht passen ze in het STAR-plan. 
 

08.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

Les lettres d'intention visent à approfondir la 
coopération et à utiliser l'AED pour l'agrégation de la 
demande et l'harmonisation des exigences. Leur 
signature n'est pas contraignante, mais démontre 
notre intérêt et notre volonté de nous impliquer dans 
un cadre européen. Les capacités proposées sont 
considérées comme prioritaires et urgentes au 
niveau européen. D'un point de vue national, elles 
s'inscrivent dans le cadre du plan STAR.  
 

Met het STAR-plan wordt ook de Defence, Industry 
and Research Strategy (DIRS) ondersteund. Er 
wordt aandacht besteed aan samenwerkingen via 
het Europees Defensiefonds en aan permanente 
gestructureerde samenwerking. Het doel is om 
nauwere banden tot stand te brengen tussen 
Defensie, de onderzoekswereld en de industrie. 
Wanneer er projecten in de ontwikkelingsfase zitten, 
zullen we trachten om daar zoveel mogelijk 
Belgische actoren bij te betrekken, maar de 
ondertekenende landen moeten eerst in 
werkgroepen samenkomen om elk capaciteitsproject 
af te bakenen. 
 
België wil een drijvende kracht blijven achter de 
samenwerking rond defensiecapaciteiten. Dankzij 
intentieverklaringen kan er met meer lidstaten 

Le plan STAR soutient aussi la Stratégie de 
recherche, d'industrie et de défense (DIRS). Une 
attention est portée aux coopérations via le Fonds 
européen de la défense et aux coopérations 
permanentes structurées. Le but est d'intensifier le 
lien entre la défense, la recherche et l'industrie. 
Lorsque les projets seront en phase de 
développement, nous tenterons d'impliquer au 
maximum des acteurs belges, mais il faut d'abord 
que les pays signataires se rassemblent dans des 
groupes de travail pour déterminer chaque projet 
capacitaire. 
 
 
La Belgique souhaite rester un moteur de la 
coopération capacitaire dans la défense. Les lettres 
d'intention permettent la coopération avec plus 
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samengewerkt worden. Defensie zal betrokken 
blijven bij samenwerkingen in het kader van CARD 
en bij Europese capaciteitsprojecten. De DIRS en 
het Koninklijk Hoger Instituut voor Defensie werken 
ook aan de versterking van de Europese en 
Belgische industriële basis. 
 

d'États membres. La Défense continuera à 
s'impliquer dans les collaborations du CARD et dans 
les projets capacitaires européens. La DIRS et 
l'Institut royal supérieur de défense travaillent aussi 
au renforcement de la base industrielle européenne 
et nationale. 
 

08.03  Luc Frank (Les Engagés): Ik sta achter 

Europese samenwerking op het gebied van 
capaciteitsontwikkeling, die noodzakelijk is voor 
onze strategische autonomie, voor de ontwikkeling 
van onze industriële en technologische 
defensiebasis en voor technologische en industriële 
return. De volgende regering zal ervoor moeten 
zorgen dat de Europese budgetten voor die 
samenwerking opgetrokken worden. 
 

08.03  Luc Frank (Les Engagés): Je soutiens la 

coopération européenne pour le développement 
capacitaire qui est nécessaire à notre autonomie 
stratégique, au développement de notre base 
industrielle et technologique de défense et aux 
retombées technologiques et industrielles. Le 
prochain gouvernement devra s'assurer de renforcer 
les budgets européens consacrés à cette 
coopération.  
 

We moeten ook meer ruchtbaarheid geven aan die 
initiatieven om de deelname van Belgische actoren, 
en meer bepaald kmo’s, te bevorderen.  
 
Ten slotte wil ik wijzen op het belang van de 
onderwaterbewaking en de bescherming van de 
infrastructuur op de zeebodem om sabotage te 
voorkomen.  
 

Il faut aussi diffuser ces initiatives pour favoriser la 
participation des acteurs belges, spécialement les 
PME. 
 
Enfin, j'insiste sur l'importance de la surveillance 
sous-marine et la protection des infrastructures dans 
les fonds marins pour prévenir les sabotages. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De schending van het 
Belgische luchtruim door een klein Russisch 
vliegtuig" (56001047C) 
 

09 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La violation de l’espace 
aérien belge par un petit avion russe" (56001047C) 
 

09.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Een 

klein vliegtuig met een Russisch registratienummer 
zou op 21 november jongstleden ons luchtruim zijn 
binnengedrongen. Volgens Belga zou dit kleine 
vrachtvliegtuig ook in juni verscheidene Europese 
vluchten uitgevoerd hebben. Op donderdag 
jongstleden zou het vliegtuig het Belgische luchtruim 
via Eupen zijn binnengedrongen om dan verder te 
vliegen richting Tongeren en Hasselt.  
 
Wat weet u over deze vlucht? Heeft het vliegtuig het 
Europese vliegverbod geschonden? Reageert 
Defensie wanneer een Russisch burgervliegtuig dat 
verbod schendt? Is dat een van de opdrachten van 
de luchtvaartpolitie die door Defensie verzekerd 
worden? Wordt er met de FOD Mobiliteit en de FOD 
Buitenlandse Zaken samengewerkt om hierop te 
reageren?  
 

09.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Un petit 

avion immatriculé en Russie aurait survolé notre 
espace aérien ce 21 novembre. D'après Belga, ce 
petit avion-cargo aurait aussi effectué divers vols 
européens en juin. Ce jeudi, il aurait pénétré l'espace 
aérien belge par Eupen, en direction de Tongres et 
Hasselt.  
 
 
 
Que savez-vous de ce vol? A-t-il violé l'interdiction 
de vol européenne? La Défense réagit-elle lorsqu'un 
avion civil russe viole cette interdiction? Est-ce une 
des tâches de police aérienne assurées par la 
Défense? Une coopération existe-t-elle avec le 
SPF Mobilité ou le SPF Affaires étrangères pour 
réagir? 
 

09.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Het 

vliegtuig was in Spanje en niet in Rusland 
geregistreerd. Deze lijnvlucht verbindt de 
internationale luchthaven Győr-Pér (Hongarije) met 
de luchthaven John Lennon in Liverpool.  
 

09.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): Il 

s'agissait d'un avion immatriculé en Espagne et non 
en Russie. Ce vol régulier reliait l'aéroport 
international de Győr (Hongrie) à l'aéroport John 
Lennon de Liverpool. 
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Opdat een internationale vlucht toegestaan zou 
worden, moet er een vluchtplan bestaan dat door 
Eurocontrol gevalideerd werd. Wanneer een 
luchtvaartuig zonder vluchtplan opgespoord wordt, 
verwittigen Eurocontrol en skeyes onmiddellijk 
Defensie, meer bepaald het Control and Reporting 
Centre (CRC), dat de leiding heeft bij de 
onderschepping van een verdacht luchtvaartuig met 
behulp van gevechtsvliegtuigen en dat het vliegtuig 
in kwestie desgevallend ertoe dwingt om te landen 
of ons luchtruim te verlaten.  
 

L'autorisation de vol international suppose un plan 
de vol validé par Eurocontrol. Lorsqu'un aéronef 
sans plan de vol est détecté, Eurocontrol et skeyes 
préviennent immédiatement la Défense, en 
particulier le Control & Reporting Centre (CRC), qui 
dirige l'interception d'un aéronef suspect à l'aide 
d'avions de chasse et, le cas échéant, le force à 
atterrir ou à quitter notre espace aérien. 
 

De FOD Mobiliteit wordt door skeyes op de hoogte 
gebracht. Het CRC van de Luchtcomponent staat 
permanent in contact met de FOD Buitenlandse 
Zaken, dat de vervoersvergunningen beheert in het 
kader van de diplomatieke toelatingen voor 
overvluchten van militaire toestellen. Defensie blijft 
waakzaam voor dreigingen voor ons luchtruim en 
werkt actief samen met haar partners om onze 
veiligheid te verzekeren. 
 

Le SPF Mobilité est informé par skeyes. Le CRC est, 
quant à lui, en contact permanent avec le SPF 
Affaires étrangères qui gère les autorisations de 
transport dans le cadre de l'obtention des 
autorisations diplomatiques de survol d'avions 
militaires. La Défense reste vigilante face à toute 
menace sur notre espace aérien et travaille 
activement avec ses partenaires pour garantir notre 
sécurité. 
 

09.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Er was 

dus sprake van een foute vluchtidentificatie. 
Verhoogde waakzaamheid is geboden, want het is 
essentieel dat we onze regels doen naleven, in 
voorkomend geval door middel van sancties tegen 
Russische vliegtuigen, zeker in de huidige context. 
 

09.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): 

L'identification du vol était donc erronée. Une 
vigilance accrue s'impose, car il est essentiel de faire 
respecter nos règles contre des avions russes, le cas 
échéant, surtout dans le contexte actuel. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

10 Vraag van Maaike De Vreese aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De marinekazerne in 
Sint-Kruis (Brugge) en het Damage Control Centre 
in Ryckevelde" (56001070C) 
 

10 Question de Maaike De Vreese à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "La caserne de la Marine 
à Sint-Kruis (Bruges) et le Damage Control Centre 
de Ryckevelde" (56001070C) 
 

10.01  Maaike De Vreese (N-VA): Het kwartierplan 

van 2021 waarmee Defensie een goede 
geografische spreiding en samenstelling van de 
militaire kwartieren wil bereiken, heeft concrete 
gevolgen voor de marinekazerne in Sint-Kruis in 
Brugge. Ondertussen horen we dat er binnen 
Defensie nood is aan voldoende infrastructuur in 
West-Vlaanderen. Daarnaast is er ook 
onduidelijkheid over de huidige vergunning van het 
Damage Control Centre (DCC) in Ryckevelde. Wat 
is de stand van zaken in deze dossiers? 
 

10.01  Maaike De Vreese (N-VA): Le plan de 

quartiers de 2021, grâce auquel la Défense souhaite 
parvenir à une répartition géographique et une 
composition adéquates des quartiers militaires, a 
des conséquences concrètes pour la caserne de la 
Marine à Sint-Kruis, à Bruges. Entre-temps, nous 
apprenons que la Défense a besoin d'infrastructures 
suffisantes en Flandre occidentale. Par ailleurs, la 
confusion règne quant à la licence actuelle du 
Damage Control Centre (DCC) de Ryckevelde. Quel 
est l'état de la situation? 
 

10.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Het kwartierplan bevatte de reconversie van het 
militair domein te Brugge Sint-Kruis in 
samenwerking met de lokale autoriteiten. Defensie 
zette nog geen concrete stappen, maar het blijft de 
bedoeling om het grootste deel van de activiteiten 
over te brengen naar de kazerne Bootsman Jonsen 
in Oostende. 
 
Vanwege de snel veranderende geopolitieke situatie 

10.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Le plan de quartiers prévoyait la 
reconversion du domaine militaire de Bruges Sint-
Kruis en collaboration avec les autorités locales. La 
Défense n'a pas encore entrepris de démarches 
concrètes, mais l'intention reste de transférer la 
majorité des activités vers la caserne Bootsman 
Jonsen à Ostende. 
 
En raison de l’évolution rapide de la situation 
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is het behoud van militair domein noodzakelijk. De 
Defensiestaf bekijkt momenteel verschillende opties, 
waaronder ook de kazerne in Sint-Kruis. 
 

géopolitique, la préservation de domaines militaires 
est nécessaire. L'état-major de la Défense étudie 
actuellement différentes options, notamment la 
caserne de Sint-Kruis. 
 

De kernactiviteiten van de marine bevinden zich in 
Zeebrugge. Die basis wordt voorbereid op nieuwe 
schepen, met onder meer een verdieping en 
renovatie van de dokken en de bouw van een 
maritiem operatiecentrum. In Oostende centraliseert 
het Navy Academy Centre de training en opleiding. 
 
 
 
De activiteiten van het DCC zullen worden 
overgebracht naar het nog op te richten Advanced 
Maritime Safety Centre. De huidige 
milieuvergunning loopt tot april 2025 en zal worden 
hernieuwd. Er worden ook enkele 
verbeteringswerken uitgevoerd. 
 

Les activités de base de la Marine se situent à 
Zeebrugge. Pour que cette base puisse accueillir de 
nouveaux navires, on y effectue actuellement des 
travaux qui consistent, entre autres, en 
l'approfondissement et la rénovation des docks et la 
construction d'un centre opérationnel maritime. À 
Ostende, le Navy Academy Centre centralise les 
entraînements et les formations. 
 
Les activités du DCC seront transférées au futur 
Advanced Maritime Safety Centre. Le permis 
d'environnement actuel court jusqu'en avril 2025 et 
sera renouvelé. Des travaux d'amélioration sont 
également réalisés. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De Northern Group-
Ukraine" (56001078C) 
 

11 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Le Northern Group-
Ukraine" (56001078C) 
 

11.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Op 

20 november 2024 sloten 12 Europese lidstaten, het 
Verenigd Koninkrijk en Oekraïne een 
samenwerkingsovereenkomst om de industriële en 
technologische capaciteit van Oekraïne en de 
Europese defensie-industrie te versterken. Daarbij 
werd het belang van de maritieme beveiliging tegen 
hybride dreigingen onderstreept.  
 
Waarom is ons land geen lid van deze Northern 
Group? Hoe versterken de landen van de Northern 
Group hun samenwerking op het vlak van maritieme 
bescherming van de kritieke infrastructuur? Wat kan 
ons land daaruit leren? Wat zou lidmaatschap ons 
opleveren? 
 

11.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Le 

20 novembre 2024, 12 États membres de l'Union 
européenne, ainsi que le Royaume-Uni et l'Ukraine, 
ont conclu un accord de coopération afin de 
renforcer la capacité industrielle et technologique de 
l'Ukraine et l'industrie de la défense européenne. 
L'importance de la protection maritime contre des 
menaces hybrides a été soulignée dans ce cadre.  
 
Pourquoi notre pays n'est-il pas membre du Northern 
Group? Comment les pays du Northern Group 
renforcent-ils leur coopération sur le plan de la 
protection maritime des infrastructures critiques? 
Quels enseignements notre pays peut-il en tirer? 
Que nous apporterait une adhésion? 
 

11.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): Er 

bestaan verschillende initiatieven en fora om 
Oekraïne te steunen. De Northern Group-Ukraine is 
daar een van. Het wil de acute noden van Oekraïne 
lenigen door Oekraïense bedrijven te steunen. 
België werkt eerder in een breder Europees verband 
wat betreft de steun aan Oekraïne. We nemen deel 
aan het European Peace Facility Fund dat wordt 
gevoed met inkomsten uit bevroren Russische 
tegoeden.  
 

11.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Il existe différentes initiatives et 
différents forums visant à soutenir l'Ukraine. Le 
Northern Group-Ukraine en fait partie. Il entend 
soulager les besoins urgents de l'Ukraine en 
soutenant les entreprises du pays. Le travail de la 
Belgique en ce qui concerne le soutien à l'Ukraine 
s'inscrit plutôt dans un cadre européen plus large. 
Nous participons à la facilité européenne pour la 
paix, qui est alimentée par des recettes issues 
d'avoirs russes gelés. 
 

België doet er alles aan om onze kritieke 
infrastructuur te bewaken door schepen te monitoren 
en door de inzet van de kustpatrouillecapaciteit van 

La Belgique met tout en œuvre pour surveiller ses 
infrastructures critiques. Pour ce faire, elle assure la 
surveillance de certains navires et utilise la capacité 
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de marine. België draagt actief bij aan 
samenwerkingsprogramma's van de NAVO en de 
EU voor maritieme beveiliging. Daarnaast 
onderhouden we nauwe relaties met onze 
buurlanden van de Noordzee om inlichtingen te 
delen en gezamenlijke operaties uit te voeren. Door 
die contacten met onze buurlanden die wel lid zijn 
van de Northern Group kunnen wij ook in de 
inzichten delen voor onze defensie-industrie.  
 
 
Begin 2024 ondertekende Defensie een 
memorandum of understanding met Oekraïne over 
de bevordering van de contacten tussen Belgische 
en Oekraïense bedrijven.  
 
Sinds het begin van de oorlog bedraagt de Belgische 
militaire steun aan Oekraïne ruim 1,2 miljard euro en 
we nemen deel aan de meeste capaciteitscoalities. 
We leveren allerhande militair en medisch materiaal 
en hebben gewonde Oekraïners opgevangen. 
Maandenlang hebben we Oekraïense piloten en 
technici opgeleid. De Belgische defensie zal krachtig 
blijven inzetten op die geïntegreerde aanpak, die 
erop gericht is garanties te bieden op lange termijn. 
 

de patrouille côtière de la Marine. La Belgique 
collabore activement à des programmes de 
coopération de l'OTAN et de l'UE en matière de 
sécurisation maritime. Par ailleurs, nous entretenons 
des liens étroits avec nos voisins de la mer du Nord 
en vue de partager des informations et de mener des 
opérations communes. Ces contacts avec des pays 
voisins membres du Northern Group nous 
permettent également de partager des réflexions 
avec notre industrie de défense. 
 
Début 2024, le département de la Défense a signé 
un protocole d'accord avec l'Ukraine portant sur la 
promotion des contacts entre les entreprises belges 
et ukrainiennes. 
 
Depuis le début de la guerre, l'aide militaire de la 
Belgique à l'Ukraine s'est élevée à plus de 
1,2 milliard d'euros. Nous participons également à la 
plupart des coalitions en matière de capacité. Nous 
fournissons des équipements militaires et médicaux 
de toutes sortes et avons accueilli des Ukrainiens 
blessés. Pendant plusieurs mois, nous avons formé 
des pilotes et des techniciens ukrainiens. Le 
département belge de la Défense reste fermement 
attaché à une approche intégrée visant à offrir des 
garanties à long terme. 
 

11.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Ik trek de 

Belgische steun aan Oekraïne zeker niet in twijfel. Bij 
de Northern Group zijn heel veel noordelijke landen 
betrokken, die allemaal aan de Noordzee liggen. 
Daarom vind ik het raar dat wij daarbij niet betrokken 
zijn.  
 

11.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Je ne doute 

absolument pas du soutien de la Belgique à 
l'Ukraine. Le Northern Group comprend de 
nombreux pays du Nord, tous riverains de la mer du 
Nord. C'est pourquoi il me semble étrange que nous 
n'y soyons pas associés. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "De uitgifte van euro-
obligaties om de defensie te financieren" 
(56001079C) 
 

12 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "L'émission d'euro-
obligations pour financer la défense" (56001079C) 
 

12.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): De vijf grootste 

lidstaten van de EU zijn gewonnen voor de uitgifte 
van gezamenlijke obligaties om de uitbouw van de 
Europese defensie te financieren. Premier De Croo 
is er voorstander van.  
 
 
Wat is het standpunt van België? Welke 
maatregelen plant de Eurocommissaris voor 
Defensie? 
 

12.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Les cinq plus 

grands États membres de l'Union européenne sont 
favorables à l'émission d'obligations communes pour 
financer le développement de la défense 
européenne. Le premier ministre, Alexander 
De Croo, y est également favorable.  
 
Quelle est la position de la Belgique? Quelles sont 
les mesures envisagées par le commissaire 
européen à la Défense? 
 

12.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

Dit initiatief stond te lezen in de internationale pers, 
maar België heeft er nog geen officiële documenten 
over ontvangen. De plannen van de 
Eurocommissaris zijn ook nog niet duidelijk. Het is 

12.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): Cette initiative a été évoquée dans la 
presse internationale, mais la Belgique n'a encore 
reçu aucun document officiel à cet égard. Les projets 
du commissaire européen ne sont pas encore clairs 
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dus voorbarig om een standpunt in te nemen.  
 

non plus. Il serait donc prématuré de prendre 
position. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine 

Dedonder (Defensie) over "Poseidon24" 
(56001080C) 
 

13 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine 

Dedonder (Défense) sur "Poseidon24" 
(56001080C) 
 

13.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): België nam 

begin november deel aan Poseidon24, een 
multinationale mijnenbestrijdingsoefening in de 
Zwarte Zee.  
 
Hoe evalueert u de Belgische deelname? Worden er 
nog gelijkaardige oefeningen gepland? 
 

13.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Début 

novembre, la Belgique a participé à Poseidon24, un 
exercice multinational de lutte contre les mines 
organisé en mer Noire.  
 
Comment évaluez-vous la participation belge? Des 
exercices similaires sont-ils encore prévus? 
 

13.02 Minister Ludivine Dedonder (Nederlands): 

België nam deel aan Poseidon24 om zijn 
mijnenbestrijdingscapaciteit te trainen, de 
interoperabiliteit met NAVO-eenheden te verbeteren 
en meer kennis op te bouwen over de zone waarin 
de oefening plaatsvond. Het Belgische very-shallow-
waters-team (VSW) toonde zich een betrouwbare en 
erkende militaire partner op het gebied van 
mijnenbestrijding. 
 
 
Het waarborgen van veilige maritieme routes blijft 
een prioriteit voor de Belgische Marinecomponent. 
Daarom neemt het VSW-team frequent deel aan 
internationale oefeningen om de eigen capaciteiten 
op niveau te houden en bij te dragen aan de 
collectieve veiligheid binnen het NAVO-gebied. 
 

13.02  Ludivine Dedonder, ministre (en 

néerlandais): La Belgique a participé à Poseidon24 
afin d'exercer ses capacités de lutte contre les 
mines, d'améliorer l'interopérabilité avec les unités 
de l'OTAN et d'acquérir une meilleure connaissance 
de la zone dans laquelle l'exercice s'est déroulé. 
L'équipe belge qui inspecte les eaux très peu 
profondes (VSW) s'est révélée être un partenaire 
militaire fiable et reconnu dans le domaine de la lutte 
contre les mines. 
 
La garantie de la sécurité des routes maritimes 
demeure une priorité pour la Composante Marine 
belge. C'est pourquoi l'équipe VSW participe 
fréquemment à des exercices internationaux afin de 
maintenir à niveau ses propres capacités et de 
contribuer à la sécurité collective au sein du territoire 
de l'OTAN. 
 

13.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Het is van 

groot belang dat ons land een autoriteit blijft op het 
vlak van mijnenbestrijding. 
 

13.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Il est primordial 

que notre pays continue de faire autorité en matière 
de lutte contre les mines. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder 

(Defensie) over "Het afvuren van een ballistische 
middellangeafstandsraket op Oekraïne door 
Rusland" (56001084C) 
 

14 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder 

(Défense) sur "Le tir par la Russie d’un missile 
balistique de moyenne portée contre l’Ukraine" 
(56001084C) 
 

14.01  Luc Frank (Les Engagés): Rusland heeft een 

ballistische middellangeafstandsraket afgevuurd, die 
een kernkop kan vervoeren en op de stad Dnipro in 
Oekraïne neerkwam. Rusland rechtvaardigt die actie 
door te stellen dat Oekraïne verschillende 
Amerikaanse ATACMS-langeafstandsraketten en 
Britse Storm Shadow-raketten ingezet had om zijn 
grondgebied te bestoken.  
 
Het gebruik van deze raket werd door het Verdrag 
van Washington uit 1987 verboden, maar het is een 

14.01  Luc Frank (Les Engagés): La Russie a tiré 

un missile balistique de moyenne portée, conçu pour 
une tête nucléaire, qui est tombé sur la ville de 
Dnipro, en Ukraine. Elle justifie ce tir par le fait que 
l’Ukraine a employé plusieurs missiles de longue 
portée américains ATACMS et des missiles 
britanniques Storm Shadow pour frapper son 
territoire.  
 
Interdit par le Traité de Washington de 1987, l'usage 
de ce missile est une façon, pour la Russie, de dire 
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manier van Rusland om de landen die Oekraïne 
steunen te verstaan te geven dat het land in staat is 
hen met conventionele of nucleaire ladingen aan te 
vallen. Vladimir Poetin heeft dit op televisie 
bevestigd. 
 
Afschrikking is een dialoog tussen vijandige 
machten. De NAVO zal moeten reageren. Hebt u 
contact gehad met uw ambtgenoten over deze 
agressie? Wat was het Belgisch standpunt op de 
gezamenlijke NAVO-Oekraïne-Raad van gisteren? 
Welke reacties overweegt de NAVO? 
 

aux États soutenant l’Ukraine sa capacité de les 
frapper avec des charges conventionnelles ou 
nucléaires. Vladimir Poutine l'a confirmé à la 
télévision. 
 
 
La dissuasion est un dialogue entre puissances 
adverses. L’OTAN va devoir répondre. Avez-vous 
été en contact avec vos homologues à propos de 
cette agression? Quelle fut la position belge lors du 
Conseil conjoint OTAN-Ukraine d'hier? Quelles sont 
les réponses envisagées par l’OTAN?  
 

14.02 Minister Ludivine Dedonder (Frans): Dat 

Rusland ballistische raketten met dubbele capaciteit 
inzet tegen Oekraïne, wordt door de NAVO en België 
zeer ernstig genomen, maar het is niet de eerste 
keer dat we hiervan getuige zijn in dit conflict. Tijdens 
de vergadering van 26 november tussen de NAVO 
en Oekraïne heeft België de Russische aanvallen 
tegen de Oekraïense steden en de burgerbevolking 
krachtdadig veroordeeld en heeft ons land zijn steun 
aan Oekraïne herbevestigd. De NAVO heeft het 
gebruik van dit soort raketten en de aanvallen op 
burgerdoelwitten veroordeeld. Bovendien hebben de 
NAVO-bondgenoten tijdens de top van Washington 
beslist om de missies in het kader van de Integrated 
Air and Missile Defence en van de Ballistic Missile 
Defence beter op elkaar af te stemmen. De 
resultaten van die analyse zullen tijdens de top van 
Den Haag in juni 2025 voorgesteld worden.  
 

14.02  Ludivine Dedonder, ministre (en français): 

L'OTAN et la Belgique prennent très au sérieux 
l’utilisation de missiles balistiques à double capacité 
de la Russie contre l'Ukraine, mais ce n'est pas la 
première fois que cela arrive dans ce conflit. Durant 
la réunion OTAN-Ukraine du 26 novembre, la 
Belgique a condamné fermement les attaques 
russes contre les villes ukrainiennes et la population 
civile, et a réitéré son soutien à l'Ukraine. L'OTAN a 
fermement condamné l’utilisation de ce type de 
missiles et le ciblage des civils. En outre, durant le 
sommet de Washington, les Alliés ont décidé 
d'accroître la cohérence des missions du Integrated 
Air and Missile Defence et du Ballistic Missile 
Defence. Les résultats de cette analyse seront 
présentés au sommet de La Haye de juin 2025. 
 

14.03  Luc Frank (Les Engagés): We moeten ons 

ten opzichte van Poetin rustig, maar ook krachtdadig 
opstellen. Rusland is de agressor en zet in op een 
escalatie van het conflict. De NAVO moet Rusland 
afschrikken met behulp van raketafweersystemen en 
op elke aanval reageren.  
 

14.03  Luc Frank (Les Engagés): Il faut rester calme 

face à Poutine, mais aussi ferme. La Russie est 
l'agresseur et pratique l'escalade. L'OTAN doit 
dissuader la Russie grâce à une défense 
antibalistique, et répondre à toute agression.  
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56001131C van 
mevrouw Ponthier wordt uitgesteld. 
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La question n° 56001131C de 
Mme Ponthier est reportée. 
 

De openbare commissievergadering wordt gesloten 
om 12.39 uur. 
 

La réunion publique de commission est levée à 
12 h 39. 
 

 


